
خنجرهای تان را 
غلاف کنید

پــس از خودکشــی قهرمــان کشــتی 
کشــور به دلیــل وعده هــای محقــق 
نشــده و قول هــای دروغ مدیــران آن 
زمــان، بــر این باور بودیم که نســل ها 
عــوض شــده و جهــان بینــی مدیــران 
تغییــر کــرده. بــه خــود می گفتیــم 
حــالا مدیران مــان منزلــت و جایــگاه 
قهرمانان را می فهمند و سختی دنیای 
قهرمانــی را درک می کننــد و همیــن 
تفاوت دیدگاه دیروز و امروز، موجب 
حرف هــای درســت تــر، رفتارهــای 
رهــای ســنجیده تر و  پخته تــر، کا

تصمیم های زیباتر می شود.
این باور غلط ما ادامه داشت تا خبر 
کارت هدیــه یــک میلیون تومانی و 
مســدود برای قهرمان کشــتی دنیا 
همه را شوکه کرد. خبر آنقدر گزنده 
و تلخ بود که بسرعت از جغرافیای 
ما فراتر رفت و موجب خنده مردم 

کشورهای دیگر شد.
حالا اما مرزهای مدیریت ناصواب 
جابه جا شده و به قهرمان ما کتری 
و قوری هدیه می دهند و بعد هم در 
تماس با قهرمان، با دست و دلبازی 
تمــام، بــه او می گوینــد می توانــی 
هدیــه ات را بــا کالایــی در همیــن 

حدود قیمتی جابه جا کنی.
بــرای این خبر آخری چه بنویســیم 
کــه حــق مطلــب ادا شــود؟ چگونه 
می توانیــم در این بــاره حرف بزنیم 

که میانه راه، بغض مان نترکد؟
چگونــه مدیریتی اســت کــه جایگاه 
قهرمان ملی که برای پرچم کشورش 
از جــان مایــه می گــذارد را ایــن گونه 
تعریف می کند؟ برای چنین مدیری 
چه باید نوشت که در شان او باشد؟ 
چــه کلماتــی می توانــد ایــن میــزان 

جهالت را توصیف کند؟
قهرمانــان مــا، محــروم از نعمت ها 
و امتیازهای فنی و ســختی کشیده 
به دلیل نبــود برخی امکانات، برای 
بالا بردن پرچم کشورشــان سختی 
تمرین های چند برابری برای جبران 
کمبودهــا را تحمــل می کننــد؛ امــا 
تحمــل ایــن رفتارهــای ناپختــه و 

زشت، واقعاً ممکن نیست.
ورزشــکار مــا می توانــد کمبودهــای 
ناشی از تحریم را هضم کند؛ اما زخم 
روحش به دلیل این رفتارهای گزنده 
و زننده را چه کند؟ زخمی که به عمق 
جان جوانان مان می رود و در تمرین و 

مسابقه، رهای شان نمی کند.
ورزشکاران ما از شما هدیه و کادو و 
پــاداش نمی خواهنــد. همین میزان 
که روح و فکرشــان را مجروح نکنید 
برای ما و آنها کافی است. می ترسیم 
بــا ایــن شــیب تنــد، روزی را شــاهد 
باشــیم کــه مدیران دانشــمند، برای 
تجلیل از قهرمانان ملی، دفتر نقاشی 
40 برگ با جعبه 12 عددی مداد رنگی 
بــه آنهــا هدیــه بدهند. یکی نیســت 
بــه چنیــن مدیرانی بگویــد رفتارها و 
هدیه های شما خنجری است که به 
روح ورزشکاران باغیرت ما می زنید. 
بس اســت. حــد عقل خود را نشــان 
داده اید. لطفاً خنجرهای تان را غلاف 
کنیــد. این جوانان گناه نکرده اند که 

شما شده اید مدیران شان.

 zسرمقاله
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 zمصاحبه

ابوذر نوغانی

آقایان سولسشر هم قبول ندارند!

ابوذر نوغانی یکی از مربیان ایرانی اســت که سال هاســت در فوتبال اروپا مشــغول 
فعالیت است در مقطعی بعد از جدایی کارلوس کی روش، گفته شد سولسشر قرار 
است با کمک ابوذر نوغانی به ایران بیاید و هدایت تیم ملی ایران را برعهده بگیرد. 
نوغانــی در مصاحبــه ای در ایــن مــورد گفــت: »صحبتــی شــده بود. یــک جورهایی از 
دیــدگاه برخــی از آقایان، سولسشــر در حد تیم ملی ایران نبــود یعنی مربی حرفه ای 

و بزرگی نبود ولی درســت بعد از آن مقطع ســرمربی منچســتریونایتد شد.«

مهدی تاج

حضور در دانشگاه تهران

مراســم افتتاحیــه کلاس حقــوق فوتبــال در دانشــگاه تهران به دعوت امیر ســاعد وکیل 
عضــو هیــأت علمــی دانشــگاه حقــوق و علــوم سیاســی دانشــگاه تهــران روز گذشــته در 
محل این دانشــکده برگزار شــد. در این مراســم مهدی تاج، رئیس فدراســیون فوتبال و 
احمدرضا براتی عضو هیأت رئیسه این فدراسیون در مورد موضوعات حقوقی  فوتبال 
کشور صحبت کردند. این کلاس به مدت 2 روز و با حضور جمعی از حقوقدانان برجسته 

ورزشــی در دانشــکده حقوق و علوم سیاســی دانشــگاه تهران ادامه خواهد داشــت.

داریوش مصطفوی:

چه کسی مجوز حرفه ای پرسپولیس را تأیید کرده؟

 AFC مصطفــوی در خصــوص اینکــه از روز دوشــنبه اعــلام شــده کمیتــه بــدوی بــه
دریافت مجوز حرفه ای چند باشــگاه مانند پرســپولیس را اعلام کرده و در حالی که 
آرا هنوز در کمیته استیناف بررسی نشده، این اخبار باعث سردرگمی اهالی فوتبال 
شــده اســت، عنــوان کــرد: »این را بایــد از رئیس کمیته صدور مجوز حرفه ای ســؤال 
کنیــد. بــا ایــن حــال در اولیــن جلســه ای که برگزار شــود همه این مســائل را بررســی 

می کنــم. چه کســی دریافــت مجوز حرفه ای پرســپولیس را اعلام کرده اســت؟«

فوتبال ایران زیر  ذره بین
   چهارشنبه  3 خرداد 1402  سال بیست و هفتم  شماره 7311مدیریت فوتبال 

علی جوادی
روزنامه نگار

بحث صدور 
مجوز حرفه ای را 
آسیب شناسی 
کردیم و گفتیم اگر 
چنین مواردی در 
آیین نامه ها اصلاح 
شود، شرایط امروز 
را نداریم که فقط 
6 باشگاه مجوز 
حرفه ای کسب 
کنند. بحث دیگر 
ما صورت های 
مالی، درآمدها، 
هزینه ها و... بود تا 
طبق بودجه ای که 
باشگاه ها تعیین 
می کنند، هزینه کنند 
و دیگر به مشکل 
نخورند

دوستی مهر: با ۲۰ درصد پتانسیل مان در مسابقات کافا شرکت کردیم

می خواهیم به فوتبال ایران خدمت کنیم
علی دوستی مهر سرمربی تیم فوتبال 
زیــر 20 ســال اعزامــی بــه رقابت هــای 
کافــا دربــاره وضعیــت ایــن تیــم در 
تاجیکســتان گفــت: »همانطــور کــه 
مســتحضرید پروســه ایجــاد یــک تیم 
موفــق در رده هــای نوجوانان و جوانان 
دو ســال زمــان می بــرد. در طــول ایــن 
مــدت کشــورهای صاحــب ســبک 
هنــگام انتخــاب تیــم اصلــی خــود، 
تیمــی را نیــز به عنــوان پشــتیبان بــه 
همــراه دارنــد. به عنــوان مثــال اگــر 
نوجوانــان بــرای جــام ملت هــای زیــر 
17 ســال آســیا آمــاده می شــود، تیمــی 
به عنــوان پشــتیبان وجــود دارد کــه 

خــودش را آماده کند تــا جایگزین تیم 
اصلــی شــود.«

ســرمربی تیم فوتبال زیر 20 ســال ایران 
در کافــا افــزود: »ما نیز چنیــن الگویی را 
پیــش رو داریــم تا با بازی هــای تدارکاتی 
و اردوهــای مختلــف بــه ســطح ایــده آل 
بــرای جایگزینــی تیــم اصلــی برســیم. 
ایــن موضــوع در رده جوانان و نوجوانان 
نیــز باید رعایت شــود که امــری مهم در 

فوتبــال پایه اســت.«
دوســتی مهر راجــع بــه ســطح بازی هــا 
افــزود: تمــام تیم هــا روی ایــن موضــوع 
کار کرده انــد و بــه طــور محسوســی هــم 
پیشرفت داشته اند. کشورهای آسیایی 

بــا برنامه ریزی موفــق در حال کار کردن 
هســتند. ســطح فنــی تیم ها بســیار بالا 
رفتــه اســت. تیم هــای حــال حاضــر در 
رقابت هــای جــاری کافــا برنامه ریــزی 

مدونــی بــرای موفقیــت دارند.
دوســتی مهر دربــاره شــرایط اردوی تیم 
فوتبال جوانان ایران یادآور شــد: »ابتدا 
بایــد توصیفــی از شــرایط بازیکنــان تیم 
داشــته باشــم. بازیکنــان فعلــی جــزو 
دســته ای از اســتعدادهایی هســتند 
کــه نــه در نوجوانــان و نــه جوانــان 
نمی توانســتند بــازی کننــد. حــالا به آنها 
فرصــت داده شــده تــا در ایــن رقابت ها 

شــرکت کننــد.«

ســرمربی تیم فوتبال زیر 20 ســال ایران 
افــزود: »بــا توجه بــه وظیفه قبلــی ام که 
در تیم نونهالان بود، از من خواسته شد 
تــا وظیفــه فعلــی را نیــز برعهــده بگیرم. 
پروســه انتخــاب تیــم فعلــی تنهــا یــک 
هفتــه طــول کشــید. قطعــاً تیــم فعلــی 
تمــام داشــته های مســتعد فوتبــال 
مملکــت نیســت. بــا توجه به شــرایط و 
محدودیــت زمانــی که داشــتیم، شــاید 
20 درصــد پتانســیل خودمــان را در این 
رقابت هــا بــه همــراه داریــم. وجــب بــه 
وجب خاک ایران استعداد فوتبالی دارد 
که انصافاً اســتعدادیاب های اســتانی با 
کمــک هیأت هــای فوتبــال و مســئولان 

ایــن امــر در فدراســیون فوتبــال در حال 
انجــام امور هســتند.«

ســرمربی تیم فوتبال زیر 20 ســال ایران 
در پایــان خاطرنشــان کــرد: »بایــد بــا 
اردوهای بلندمدت و برنامه ریزی دقیق 
در ادامــه راه بــه فوتبال ملی در رده پایه 
کمــک کنیــم. مــن ســرمربی نونهــالان 
ایران هســتم اما به خاطر شــرایط فعلی 
و درخواســت مســئولان فدراســیون 
قبــول کردیــم تــا وظیفــه خودمــان را بــا 
بازیکنــان مســتعد زیــر 20 ســال ادامــه 
دهیــم. آمده ایــم بــه فوتبال کشــورمان 
خدمــت کنیــم و به دنبــال هیــچ هــدف 

دیگــری نیســتیم.«

بازگشت به ایده قدیمی سقف قرارداد

چاره ساز یا ترفندساز؟

چنــد روزی اســت که بــار دیگر بحث 
ســقف قرارداد هــا و محدودیت هــای 
لیــگ  ی  ه ها شــگا با ی  بــرا لــی  ما
برتــری ســر زبان هــا افتــاده اســت. 
منصــور قنبــر زاده بعــد از جلســه 
فدراســیون فوتبــال با مدیــران عامل 
باشــگاه های لیــگ برتــری در ایــن 
مــورد گفــت: »موضــوع جلســه بــه 
روزرســانی آیین نامه هــای نقــل و 
انتقالات، انعقاد قراردادهای ورزشی 
و مــواردی از ایــن قبیل بود که مرتبط 
بــا ســاماندهی برگــزاری مســابقات 
و قراردادهــای ورزشــی اســت. طــی 
فصــل گذشــته مکاتباتــی از مدیــران 
باشــگاه ها داشــتیم که پیشــنهاداتی 
ارائــه دادنــد. اکنــون بــا توجــه بــه 
اتمــام فصــل از آنهــا دعــوت کردیــم 
پیــرو مکاتباتــی کــه از قبــل داشــتند 
به صــورت حضــوری جلســه ای برگزار 

شــود. از مدیران عامــل باشــگاه ها 
رم کــه نقطــه  یــژه ای دا تشــکر و
نظــرات خیلــی خوبــی را منعکــس 
کردنــد. مهــدی تــاج و اعضــای هیأت 
رئیســه فدراســیون کمــک کردنــد. 
از ســازمان بازرســی کل کشــور کــه 
نماینــده اش امروز به جلســه آمد نیز 
تشــکر می کنــم. بــه یــک جمع بنــدی 
رســیدیم و خیلــی از آیین نامه هــا 
اصــلاح شــد. بحــث صــدور مجــوز 
حرفــه ای را آسیب شناســی کردیــم 
و گفتیــم اگــر چنیــن مــواردی در 
آیین نامه هــا اصــلاح شــود، شــرایط 
امــروز را نداریــم کــه فقــط 6 باشــگاه 
مجــوز حرفــه ای کســب کننــد. بحث 
دیگــر ما صورت های مالی، درآمدها، 
هزینه هــا و... بــود تا طبــق بودجه ای 
ه ها تعییــن می کننــد،  کــه باشــگا
هزینــه کننــد و دیگــر بــه مشــکل 
نخورنــد. در خصــوص همــه مــوارد 
بحــث و تبــادل نظــر کردیــم. تعــداد 
مــل  ن عا ز مدیرا ا توجهــی  بــل  قا

باشــگاه ها تقاضــا کردنــد بــه خاطــر 
ســاماندهی حق الزحمــه بازیکنــان 
و عوامــل باشــگاه ها به صــورت کلــی 
ســقف بودجــه ای هــم تعییــن شــود. 
ســقف بودجــه هــم نبایــد انقباضــی 
باشــد بلکــه بایــد حداقــل به شــکلی 
باشــد تــا باشــگاه هایی کــه بویــژه 
در لیــگ قهرمانــان آســیا شــرکت 
یــد  با رنــد.  بــه نخو می کننــد، ضر
ســقف قابــل قبولــی بــرای کل بودجه 

حقوق هــا و دســتمزدها باشــد.«
آخریــن بــاری کــه فدراســیون فوتبال 
بــرای قراردادهــا ســقف تعییــن کرده 
بــود مدیــران باشــگاه ها مجبــور بــه 
ترفندهــای خــاص خودشــان بــرای 
راضــی نگــه داشــتن بازیکنــان و 
کادر فنــی شــدند. اهــدای ماشــین 
و آپارتمــان و بحــث زیــر میزی هــا 
مواردی بود که برای دور زدن ســقف 
قراردادهــا بــه کار گرفتــه شــد و در 
نتیجــه فــرق چندانــی بیــن ســقف 
داشــتن یــا نداشــتن قراردادها نبود.

قنبــرزاده در مــورد راهکارهــای 
فدراســیون در ایــن مــورد اضافــه 
کرد: »با دســتور ریاســت فدراســیون 
زنگــری و بــه  کارگروهــی بــرای با
روزرسانی آیین نامه و دستورالعمل ها 
تعیین شــده، باشــگاه ها هم مکتوب 
ل  د متعــا ســقف  نــد  کرد ضــا  تقا
بودجــه بــرای حضــور در لیــگ برتــر 
تعریــف شــود تــا مطابــق آن بودجــه 
هزینه هــا محاســبه، کنتــرل و مــورد 
رصــد خودشــان قــرار بگیرد تــا از این 
وضعیتــی که عمده باشــگاه های ما با 
آن روبــه رو هســتند و هزینه هایشــان 
به نســبت درآمدهایشــان همخوانی 
نــدارد جلوگیــری کنیــم زیــرا ایــن 
موضــوع ســبب شــده مشــکلاتی در 
AFC بــرای صــدور مجــوز حرفــه ای 
آنهــا ایجــاد شــود. باشــگاه ها عمدتــاً 
در قالــب قانــون تجــارت فعالیــت 
می کننــد. طبــق قانــون کشــورمان 
اگر یک شــرکت یا باشــگاه ســه سال 
متوالــی زیــان ده باشــد بایــد آن را بــه 

انحــلال رســاند زیــرا کامــلاً زیــان ده 
بــوده و صورت هایشــان در بحــث 
مالــی مردود اســت. ایــن موضوع در 
آینــده گریبانگیــر باشــگاه ها خواهــد 
شــد. هدف این جلســه ساماندهی و 
ساختارســازی در بحــث قراردادهای 
ورزشــی بــود نه اینکه بخواهیم ســبد 
فوتبال را محدود کنیم. هر چه ســبد 
فوتبــال توســعه پیــدا کنــد بــه همــان 
نســبت پیشــرفت فوتبــال کشــور را 
داریــم. ایــن هزینه هــا بــرای فوتبــال 
کشور زیاد نیست اما باید در جایگاه 
خــودش باشــد. زیرســاخت ها بایــد 
کادمی هــا و بحــث  تعییــن شــود و آ
آمــوزش را نیــز جــدی بگیریــم. ایــن 
مســائل ســبب می شــود توســعه 
همسان و پیشرفته ای داشته باشیم 
و همــه موارد با یکدیگر توســعه پیدا 
کنــد. تمــام ایــن مــوارد ماحصــل این 
جلســه  بــود کــه بــا حضــور ریاســت، 
اعضــای هیــأت رئیســه فدراســیون و 
مدیران عامل باشگاه ها برگزار شد.«

ایمان گودرزی
خبرنگار 


